• • • • • • • النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

17 كانون الثاني (يناير) 2024 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي يبحث في الرياض استضافة السعودية وؤتور أصحاب الأعوال والوستثورين العرب "قوة القطاع الخاص العربي": الحاجة واسّة لوحدة اقتصادية لوا تتوتع به البلدان العربية ون وقووات التكاول

> التقى أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال زيارته إلى الرياض، أمين عام اتحاد الغرف ألسَّعودية المكلف أ. وليد العرينان، حيث جرى خلال اللقاء مناقشة سافة المملكة العربية السعودية للإورة (21) لمؤتمر سورة (١٦) الأعمال والمستثمرين العرب "قمّة القطاع الخاص العربي"، وذلك يوم 13 آيار (مايو) 2024، الرياض، المملكة العرُبية السعودية، وذلك بتنظيم مشترك بين اتحاد الغرف العربية، وجامعة الدول العربية، واتحاد الغرف السعودية (البلد المستضيف)

وجرى التأكيد خلال اللقاء استضافة المملكة للمؤتمر هو بمثابة تأكيد على مكانتها وثقلها التجاري والاستثماري ودعمها للعمل

الاقتصادي العربي المشترك. وتحدث أمين عام الاتحاد د. خالد حنفي عن "أهمية مؤتمر أصحاب الأعمّال والمستثمرين العرب، حيث يعدّ المؤتمر منذ انطلاقه تجمّعا ماديّاً واستثماريا عربيا ضخما، ومنبراً أساسياً يجمع كافة الجهات العربية المعنية بالاستثمار من أقطاب القطاع الخاص العربي، والرسميين المعنيين بالاستثمار، ومن الهيئات المعنية بالاستثمار وترويجه، ومن رواد الأعمال والشركات العربية المعنية بمختلف قطاعات الاستثمار، ونقطة انطلاق للمستثمرين العرب و الأجانب نحو القطاعات الأكثر جذباً

للاستثمار في الدولة المضيفة". وقال: "سيشكّل المؤتمر فرصة هامة

للتباحث حول التعاون الأقتصادي في المرحلة المقبلة بين الدول العربية والذي يجب أن يتخطى مفهوم التبادل التجاري و الإستثماري التقليدي، ليصِل إلى مرحلة التحالفِ الاستراتيجي، وذلك عبر بلورة رؤى وأفكار ومشاريع تخدم أهداف وتوجه البلدان العربية في دعم وتعزيز العلاقات التجارية والاقتصادية البينية، وإيجاد كِتُلَّة تَجِارَية أقتصادية فِي ما بينها، وهو الهدف والمطلب الذي أصبح أكثر إلحاحاً من أيّ وقت مضي، بالإضافة الى حاجة الاقتصادات العربية لوحدة اقتصادية عربية، لما تتمتع به البلدان العربية من مقومات للوحدة والتكامل، خصوصا في ظل الظروف والمتغيرات التي تشهدها المنطقة العربية والعالم

وشدد حنفي خلال اللقاء على "أهميّة إنشاء ممر لوجستي عربي – هندي يصل إلى حدود أمريكا الجنوبية عبر الدول العربية، وذلك عبر الاستفادة من الموانئ المحورية والنقاط اللوجستية







الاستراتيجية التي تتمتع بها الدول العربية"

وتحدّث د. خالد حنفي، على المكانة بها المملكة العربية ألتي تتمتع السعودية، والتطور والنهضة التي تشهدها بقيادة الملك سلمان بن عبد العزيز ال سعود، وولي عهد المملكة رئيس مجلس الوزراء الأمير الشاب محمّد بن سلمان بن عبد العزيز ال سعود، "حيث تحوّلت المملكة بفعل الرؤى الطموحة للقيادة السعودية إلى وجهة عربية وإقليمية لاستقطاب الشركات العالمية لاتخاذ المملكة مركزا إقليميا لها، هذا إلى جانب تنفيذ المشاريع الاستثمارية الضِخمة في كافة أنحاء المملكة، مما يؤكّد على الدور الريادي الذي تتمتع به المملكة على المستويين العربي والدولي"

من ناحيته رحب أمين عام اتحاد الغرف السعودية وليد العرينان، بوفد الأمانة العامة للاتحاد، منوِّ ها بالجهود الجبَّارة التي يقوم بها الاتحاد في سبيل تعزيز العمل العربي المشترك، منوّها باختيار المملكة العربية السعودية لاحتضان أعمال الدورة (21) لمؤتمر أصحاب الأعمال والمستثمرين العرب، متطرّقا إِلَى الميزرة الجغراقية التي تتمتع بها المملكة العربية السعودية "حيث تقع عند مفترق طرق ثلاث قارات، وتمنح المستثمرين إمكانية الوصول المباشر إلى أكثر من 500 مليون نسمة في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا والقرب من الاقتصادات الأسيوية المزدهرة. كما أنّ هذا الموقع

الاستراتيجي ليس مجرد علامة خريطة؛ وهو يترجم إلى قاعدة استهلاكية واسعة تتوق إلى سلع وخدمات متنوعةً"

وأوضَّحُ العرينان أنَّ "المشهد الآستثماري في المملكة العربية السعودية مليء بالإمكانات عبر قطاعات متعددة. حيث تستعد المملكة لتصبح رائدة عالميًا في مجال الطاقة المتجددة، مع أهداف طموحة لتوليد الطاقة الشمسية وطاقة الرياح. وهذا يوفر فرصة مربَّحة للمُستَثمرين في تكنولوجيات الطَّاقةُ الْمَتَجدَدَةُ وَمشَّاريع البُّنية التحتية. وبالمثلُّ، فإن قطاع السياحة المزدهر، بتراثَّه الثقافي الغني وخططه التنموية الطموحة، يدعو المستثمرين إلى تطوير الفنادق والمنتجعات والمرافق الترفيهية. كما يفتح التركيز على التصنيع المحلي من خلال مبادرات مثل البرنامج الوطني للتنمية الصناعية والترويج الأبواب للمستثمرين لإنشاء مرافق إنتاج أو توريد المواد الخام والمعدات".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

Khaled Hanafi Discusses in Riyadh Saudi Arabia's Hosting of The Arab Businessmen and Investors Conference "Arab

Private Sector Summit": There is an Urgent Need For Economic Unity Because the Arab Countries Enjoy the Elements of Integration

During his visit to Riyadh, the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, met with the Secretary-General of the Union of Saudi Chambers, designated Mr. Walid Al-Orainan, during which the meeting discussed the Kingdom of Saudi Arabia's hosting of the 21st Session of the Arab Businessmen and Investors Conference, the "Arab Private Sector Summit", on May 13, 2024, Riyadh, Kingdom of Saudi Arabia, jointly organized by the Union of Arab Chambers, the League of Arab States, and the Union of Saudi Chambers (the host country).

It was emphasized during the meeting that the Kingdom's hosting of the conference is an affirmation of its status, its commercial and investment weight, and its support for joint Arab economic action.

The Secretary General of the Union, Dr. Khaled Hanafi on "the importance of the Arab Business Owners and Investors Conference, as the conference has been considered, since its inception, a huge Arab economic and investment gathering, and a basic platform that brings together all Arab parties concerned with investment from the leaders of the Arab private

sector, officials concerned with investment, bodies concerned with investment and its promotion, Arab entrepreneurs and companies concerned with various investment sectors, and a starting point for Arab and foreign investors towards the sectors most attractive to investment in the host country."

He said: "The conference will constitute an important opportunity to discuss economic cooperation in the next stage between Arab countries, which must go beyond the concept of traditional trade and investment exchange, to reach the stage of a strategic alliance. This is done by crystallizing visions, ideas, and projects that serve the goals and directions of Arab countries in supporting and strengthening intra-trade and economic relations and creating an economic trade bloc among them, which is a goal and demand that has become more urgent than ever before. In addition to the need of Arab economies for Arab economic unity, because the Arab countries enjoy the elements of unity and integration, especially in light of the circumstances and changes taking place in the Arab region and the entire world."

During the meeting, Hanafi stressed "the importance of establishing an Arab-Indian logistical corridor that reaches the borders of South America through the Arab countries, by taking advantage of the pivotal ports and







strategic logistical points that the Arab countries enjoy."

spoke. Khaled on the status enjoyed by the Kingdom of Saudi Arabia, and the development and renaissance it is witnessing under the leadership of King Salman bin Abdulaziz Al Saud, and the Crown Prince of the Kingdom and Prime Minister, the young Prince Mohammed bin Salman bin Abdulaziz Al Saud, "As a result of the ambitious visions of the Saudi leadership, the Kingdom has transformed into an Arab and regional destination to attract major international companies to make the Kingdom their regional center, in addition to the implementation of huge investment projects throughout the Kingdom, which confirms the pioneering role that the Kingdom enjoys at the Arab and international levels."

For his part, the Secretary General of the Federation of Saudi Chambers, Walid Al-Orainan, welcomed the delegation of the General Secretariat of the Union, noting the tremendous efforts made by the Union to enhance joint Arab action, noting the choice of the Kingdom of Saudi Arabia to host the work of the (21st) Session of the Arab

Business Owners and Investors Conference, referring to the advantage of the geography of the Kingdom of Saudi Arabia. "It is located at the crossroads of three continents, giving investors direct access to more than 500 million people in the Middle East and North Africa region and proximity to thriving Asian economies. This strategic location is not just a map marker; it translates into a broad consumer base that yearns for miscellaneous goods and services."

Al-Orainan explained, "The investment landscape in the Kingdom of Saudi Arabia is full of potential across multiple sectors. The Kingdom is poised to become a global leader in renewable energy, with ambitious goals for generating solar and wind energy. This provides a lucrative opportunity for investors in renewable energy technologies and infrastructure projects. Likewise, the thriving tourism sector, with its rich cultural heritage and ambitious development plans, invites investors to develop hotels, resorts, and leisure facilities. The focus on local manufacturing through initiatives such as the National Industrial Development and Promotion Program also opens doors for investors to establish production facilities or supply raw materials and equipment."

Source (Union of Arab Chambers)